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خبر آخرین خبرها از کرونا

ورود سامانه بارشی
 به کشور طی دوشنبه

ایسنا: رئیــس مرکز ملی پیش بینی و مدیریت  �
بحــران مخاطرات وضــع هوا ضمن اشــاره به 
افزایش آلودگی هوای شهرهای صنعتی در سه 
روز آینده، از ورود ســامانه بارشی از غرب کشور 
از بعدازظهر دوشــنبه (۲۰ دی) خبر داد. صادق 
ضیائیــان اظهار کــرد: بر اســاس تحلیل آخرین 
نقشه های پیش یابی هواشناسی در سه روز آینده 
در اغلب مناطق کشــور جوی آرام و پایدار حاکم 
اســت که در شــهرهای صنعتــی و پرجمعیت 
باعث افزایش آلاینده های جــوی و آلودگی هوا 
خواهد شد. وی افزود: در دو روز آینده در سواحل 
شــمالی کشــور بارش پراکنــده و وزش باد رخ 
می دهد. رئیس مرکــز ملی پیش بینی و مدیریت 
بحران مخاطرات وضع هوا ادامه داد:  بعدازظهر 
دوشــنبه (۲۰ دی ) بــا نفود ســامانه بارشــی از 
غرب کشور در شــمال ایلام، کردستان، کرمانشاه، 
آذربایجان غربی، آذربایجان شرقی، ارتفاعات در 
غرب و شمال غرب کشور ابرناکی و بارش پراکنده 
باران و برف رخ می دهد. او ادامه داد: سه شــنبه 
(۲۱دی ) بــارش علاوه بر این مناطق به شــمال 
خوزستان، لرســتان و دامنه های جنوبی البرز در 
اســتان های قزوین، زنجان، البرز و تهران کشیده 
خواهد شد. در این روز بارش در شمال کرمانشاه 
و غرب کردستان شــدت خواهد داشت. به گفته 
ضیاییان در روزهای دوشــنبه و سه شــنبه (۲۰ و 
۲۱ دی ) در ســواحل شمالی و اردبیل وزش باد و 
روند افزایش نســبی دما رخ می دهد. چهارشنبه 
(۲۲ دی ) در شمال شرق کشور بارش پراکنده رخ 
می دهد. رئیس مرکــز ملی پیش بینی و مدیریت 
بحــران مخاطــرات وضع هوا دربــاره وضعیت 
جــوی تهران اظهار کرد: آســمان تهــران امروز 
(۱۹دی ) کمی ابری تــا نیمه ابری و غبارآلود و با 
هوای ناســالم برای گروه های حساس با حداقل 
دمای سه و حداکثر دمای ۱۱ درجه سانتی گراد و 
طی دوشــنبه (۲۰دی ) کمی ابری تا نیمه ابری و 
غبارآلود و هوای ناسالم برای گروه های حساس 
با حداقل دمای چهــار و حداکثر دمای ۱۱ درجه 
ســانتی گراد پیش بینی می شود. ضیاییان در پایان 
اظهــار کرد: طی امروز و فردا بندرعباس با دمای 
۲۳ و ۴۲ درجه ســانتی گراد گرم ترین و ارومیه با 
دمای ۵ و ۴ درجه ســانتی گراد ســردترین مراکز 

استان  کشور هستند.

 آقای علیزاده طباطبایی، شما دو سالی هست  �
که وکالت برخــی از خانواده هــای جان باختگان 
هواپیمــای اوکراینــی را بر عهده داریــد. به گفته 
مسئولان، تقریبا پس از اعتراف به انهدام هواپیما، 
پرونده قضائی تشکیل شــده است. وضعیت این 

پرونده چیست؟
زمانــی کــه این اتفــاق افتــاد، حــدود ۱۰، ۱۲ نفر از 
خانواده ها سراغ من آمدند. ما رفتیم در بازپرسی سازمان 
قضائی و همــان روز اول من به بازپرس گفتم که ببینید 
از نظر حقوقی، صالح ترین مرجع برای رســیدگی به این 
پرونده، دادگاه های ایران اســت؛ ولی اگر شــما منصفانه 
رسیدگی نکنید، هم دادگاه های اوکراین، هم دادگاه های 
کانادا و هم دادگاه های ســایر کشورهایی که اتباعشان در 
هواپیما بودند، صالح به رســیدگی می شوند و این برای 
ایران خوب نیســت. حتی گفتم اگر ابهامات زیاد باشــد، 
پرونده می تواند به دادگاه بین المللی کیفری برود. گفتند 
که نه، ما منصفانه رسیدگی می کنیم. من به بازپرس تأکید 
کردم و گفتم ببینید شــما اجازه دهید وکلا از لحظه اول 
حضور داشته باشند و ببینند روند تحقیقات شما چیست. 

گفتند  نه. در نهایت او قرار عدم دسترسی صادر کرد.
 روند کارشناسی طی شــده در پرونده را چطور  �

ارزیابی می کنید؟
مــا از همان روزهای اول مرتب به دادســرا مراجعه 
می کردیم؛ ولــی بازپرس می گفت که مــا داریم کارمان 
را انجــام می دهیم. ما چندین گروه کارشناســی گرفتیم 
و دارنــد تحقیقــات انجــام می دهند. ما هــم آن زمان 
به بازپــرس گفتیم که آقــای بازپرس وقتی کارشــناس 
می خواهد موضوعی را بررســی کند، باید بی طرف باشد. 
شــما نمی توانید مأموران نیروهای مســلح را به عنوان 
کارشــناس بیاورید. گفتند کارشناســی مان انجام شد، به 
شــما اطلاع می دهیــم. در هر صورت حرف هــای ما را 
نپذیرفتنــد و تغییــر در روند ایجاد نکردنــد. بار دیگر که 
مراجعه کرده بودم، به بازپرس گفتیم در آخرین جلســه 
قبل از صدور کیفرخواســت، این حق قانونی وکیل است 
که در جلســه آخرین دفاع متهمان حضور داشته باشد 
و اگر ســؤالی دارد از آنان بپرسد، اگر ایرادی به رسیدگی 
دارد اعلام کند و نظــرش را بدهد. دخالت که نمی تواند 
بکند. بازپرس نپذیرفت و پرونده را به دادگاه فرســتاد. ما 
ماه ها بــه دادگاه مراجعه می کردیم؛ ولی اجازه  خواندن 
پرونــده را نمی دادند. اول کــه گفتند باید صلاحیت وکلا 

بررسی شود.
 چه صلاحیتی؟ �

قانون نیروهای مســلح می گوید وکلایــی می توانند 
در دادگاه هــای نظامی وکالت کنند که مورد تأیید رئیس 
سازمان قضائی باشــند. مدتی طول کشید تا استعلام ها 
از وزارت اطلاعــات، حفاظت اطلاعات ســپاه، حفاظت 

اطلاعات ارتش و سایر دستگاه های امنیتی دیگر آمد.
 وکیلی بود که ردصلاحیت شود؟ �

خیر، از همــه ناصالح تر من بودم که با کمال تعجب 
تأییدم کردند. البته با اصرار خانواده ها. یعنی خانواده ها 
با رئیس ســازمان قضائی و با دادستان جلسه داشتند و 
گفتند اگر صلاحیت وکلای مــا را رد کنید، ما دیگر وکیل 
نمی گیریــم. بــه هر جهت دو، ســه ماه طول کشــید تا 

صلاحیت ها بررسی شد.
 بعــد از تأیید صلاحیت ها و پیــش از برگزاری  �

جلسه اول دادگاه، شما پرونده را دیده بودید؟
نه، فقط کیفرخواست را به ما دادند و گفتند بخوانید. 
۲۰۰ صفحه کیفرخواســت بود و جای مناسبی هم برای 
خواندن نبود. دو نفر بیشتر آنجا نمی توانستند بنشینند و 
کیفرخواست را بخوانند. به هر جهت ما این ۲۰۰ صفحه 
کیفرخواست را خواندیم و طبق ماده ۳۸۸ آیین دادرسی 

کیفری، ایرادهای مان را اعلام کردیم.
 ایرادها چه بود؟ �

اولا اینکه گزارش کارشــناس باید به وکیل ابلاغ شود 
تا اگــر اعتراضی دارد، اعتراض کنــد و گزارش به هیئت 
کارشناســان برود. گزارشــی بــه ما ابلاغ نشــد. در ثانی 
گفتم شما در کیفرخواست گفتید قتل غیرعمد. این قتل، 
غیر عمد اســت؟ چطور این ســامانه ای که اجازه شلیک 
نداشته و صراحتا باید اجازه می گرفته و شلیک می کرده، 
اما بدون طی کردن روند شلیک کرده، غیرعمد اعلام شده 
اســت؟ وقتی غیرعمد بگیرند، چهار نفــر متهم اصلی 
می شــوند متهم قتل غیرعمد و بقیه می شوند مسامحه 
در انجام وظیفه. اما اگر قتل عمد باشــد، یک عده مباشر 
قتل عمد هســتند و بقیه معاون قتل عمــد. ابهام دیگر 
درباره متهمان بود. طبق مقررات بین المللی پذیرفته شده 
در جمهوری اســلامی، هر عملی که مأمور انجام دهد، 
فرماندهش مسئول است. گفتیم ما در اینجا فرماندهان 

را نمی بینیم. اما هیچ کدام را نپذیرفتند.
 یعنی با همه این ایرادات جلسه اول دادگاه را  �

تشکیل دادند؟
بله، در جلســه  اول فکر می کنــم از ۱۱۳، ۱۱۴ نفر از 
خانواده ها دعــوت کرده بودند. اینها در جلســه حضور 
داشتند و حسابی اعتراض می کردند. قاضی به وکلا گفت 
شما موکلان تان را ســاکت کنید. من خودم آنجا مطرح 
کــردم و گفتم آقای رئیس دادگاه، شــما نمی توانید وارد 
رسیدگی شوید. هنوز به ایرادهای ما رسیدگی نشده است. 

باید اول به ایرادها رســیدگی کنیــد و نفیا یا اثباتا نظرتان 
را بدهید. گفتم باید گزارش کارشناس به ما ابلاغ می شد 
یا نمی شــد؟ بایــد پرونده در اختیار ما قــرار می گرفت یا 
نمی گرفت؟ وقتی این اتفاقات نیفتاده، کیفرخواســت بر 
مبنای گزارشــی که ما ندیدیم، تنظیم شده، شما نباید آن 
را بخوانید. گفتند نه. ما کیفرخواست را می خوانیم؛ ولی 
نقص هایی هم که شــما می گویید، قبول می کنیم و برای 

بازپرسی می فرستیم که تکمیل کند.
 چطوری می خواستد به طور موازی هر دو کار را  �

با هم انجام دهند؟
نمی دانم. اصلا امکان پذیر نیســت. شــاید یک یا دو 
صفحه از کیفرخواست را در همان جلسه اول خواندند؛ 
ولی اعتراض ها بالا گرفت و نتوانســتند جلســه را ادامه 
دهند. از وکلا خواستند که با رئیس دادگاه و قضات دادگاه 
جلسه داشته باشیم. تقریبا یک ساعت جلسه خصوصی 
داشــتیم. آنجا هم رئیس دادگاه گفــت که اجازه بدهید 
کیفرخواست خوانده شود، بعد به ایرادات شما رسیدگی 

می کنیم.
اعتــراض خانواده ها اجــازه قرائت  �  گفتیــد 

کیفرخواســت را نداد. اعتراض شان فقط ناظر بر 
ایرادات بود یا مسئله دیگری هم وجود داشت؟

بخشــی از اعتراض شــان به نماینده دادســتان بود. 
نماینــده دادســتان که آمــد کیفرخواســت را بخواند، 
خانواده ها اعتراض کردند و گفتند این آدم کســی است 
کــه وقتی ما به بازپرســی مراجعه و اعتــراض کردیم، 
صراحتــا گفته که «زدیم، کار خوبــی هم کردیم زدیم». 
گفتنــد این فرد حــق نــدارد کیفرخواســت را بخواند. 
دادگاه پذیرفــت و به ایشــان گفت که شــما تشــریف 
ببرید و یــک نماینده دیگر بیاید. ایشــان رفت و نماینده 
دیگر دادســتان آمد. آنجا خانواده ها بــار دیگر اعتراض 
کردند و گفتند باید به ایرادات رســیدگی شــود. جلسه 
دوم دادگاه هــم با اعتراضات خانواده ها همراه شــد و 
در نهایــت قاضــی پذیرفت تا پرونده را بــرای رفع ایراد 

به بازپرسی برگرداند.
 متهمــان پرونده همان ۱۰ نفر اســت که اعلام  �

شد؟
بلــه، ۱۰ متهــم در دادگاه حضور داشــتند که خب 
اسامی شــان را نمی توانیــم اعلام کنیم. از آن کســی که 
شــلیک کرده سؤال شد که آقا موشــک کروز به صورت 
افقی می آید، ایــن هواپیما به صــورت عمودی حرکت 
می کرده، چطور شــما فرق افقی با عمودی را تشخیص 
ندادید؟ هواپیما روی بالش چراغ دارد و چشمک می زند، 
اگر نگاهت را از ســامانه بیــرون می کردی، می دیدی که 
هواپیما در ۱۴، ۱۵ کیلومتری سامانه بوده؛ اما هیچ جوابی 
نداشتند. الان ۱۰ نفر متهم این پرونده هستند که از مسئول 
سامانه تا مسئول پدافند آن منطقه تا مسئول پدافند کل 

تهران را شامل می شوند.
 بالاترین رده نظامی متهم در پرونده، مســئول  �

پدافند کل تهران است؟
بله که درجه سرتیپی دارد؛ ولی خب شکات می گفتند 
همه آنهایی که از روز اول در جریان بودند و پنهان کردند 
و تصمیم آنها بوده که این اتفاق افتاده، کسانی که بدون 
هماهنگی پدافند یکپارچه، این سامانه را ساعت ۱۱ شب 
به این محل منتقل کردند و به اینها اطلاع ندادند که شما 
بین دو تا فرودگاه هستید و خیلی از مسئولان بالاتر را هم 
باید بازجویی می کردید. دادگاه در آخرین مرحله گفتند که 
بله، یکی از مسئولان عالی رتبه سپاه هم بازجویی شده و 
منع تعقیب برایش صادر شــده است که به آن اعتراض 
کردیــم. اعتراض این بود که اگر بازجویی شــده و تفهیم 
اتهام شده و منع تعقیب خورده، باید به ما ابلاغ می شد. 

شاید اعتراض داشتیم که این کار را هم انجام ندادند.
 آن ۱۰ نفری که گفتید متهم بودند، در این مدت  �

بازداشت شدند؟
نه، ظاهرا چهار نفرشــان بازداشت شدند؛ ولی خیلی 

هم در بازداشت نماندند. الان همه شان آزاد هستند.
 برای شــش نفر دیگر حتی قرار بازداشت هم  �

صادر نشده است؟
ما خبر نداریم. پرونده را ندیده ایم؛ اما می دانم که برای 
آن شــش نفر اصلا قراری صادر نشــد. ظاهرا همه آزاد 
هستند؛ اما نمی دانیم که آنها سر کار می روند یا نمی روند.

 آن مسئول عالی رتبه ســپاه را هم که قرار منع  �

آغاز گردش 
درون جامعه ای «اُمیکرون»

شــرق: رئیــس اداره مراقبت مرکــز مدیریت  �
بیماری های واگیر وزارت بهداشت گفت: متأسفانه 
ویروس اُمیکرون گردش خود را درون جامعه آغاز 
کرده و ممکن اســت ما را در چنــد هفته آینده با 
افزایش چشــمگیر موارد مواجه کند. دکتر قادری 
درباره وضعیت سویه اُمیکرون گفت: عدم رعایت 
پروتکل های بهداشــتی و عدم استفاده از ماسک 
کشورهای غربی را با چالش مواجه کرده است. در 
کشور ما درحال حاضر ۴۶۷ بیمار مبتلا به اُمیکرون 
شناســایی شــده اند. او با بیان اینکه متأسفانه این 
ویــروس گردش خــود را درون جامعه آغاز کرده 
اســت، گفــت: به طوری که مــا بیمارانــی را پیدا 
کردیم که در اماکن عمومی برخی شهرهای بزرگ 
بوده انــد و این موضوع ما را نگران کرده که به این 
معناســت که انتقال درون جامعه ای این ویروس 
در کشــور ما هم آغاز شده و ممکن است ما را در 
چند هفته آینده با افزایش چشمگیر موارد مواجه 
کند. قادری ادامه داد: برخی اســتان ها بیشــتر در 
معــرض خطر هســتند، مانند هرمــزگان، تهران، 
خراســان رضوی، اصفهان و مازندران استان هایی 
هستند که باید بیشتر مراقب بحث اُمیکرون باشند 
و مداخلات اجتماعی خودشــان را به نحو احسن 

انجام دهند.

ماجرای فروش کارت واکسیناسیون 
کرونا چه بود؟

مدیرکل دفتــر بازرســی، ارزیابــی عملکرد و  �
پاســخ گویی به شــکایات وزارت بهداشت درباره 
مباحث مطرح شــده مبنی بر فروش کارت واکسن 
کرونا و بررسی های وزارت بهداشت در این زمینه، 
گفــت: در یک مورد ۲۳ نفر دارای کارت واکســن 
جعلی شناسایی کردیم که در مقابل واکسیناسیون 

۱۲۰ میلیون دز بسیار ناچیز است.
دکتر علیرضا رحیم نیا  گفــت: ما نظارت کامل 
و جامع در زمینه واکسیناســیون داریم و دوستانی 
از بازرســی در فرودگاه ها هستند و هر واکسنی که 
می خواهد وارد شــود، بررسی می شود و تا تحویل 
به دانشــگاه ها ما در جریان هستیم. مدیر کل دفتر 
بازرسی، ارزیابی عملکرد و پاسخ گویی به شکایات 
وزارت بهداشــت درباره مباحث مطرح شده مبنی 
بــر فــروش کارت واکســن گفت: بحــث فروش 
کارت واکســن بدون تزریق واکســن را هم بررسی 
کردیــم و موردی بــا کمک یکــی از خبرگزاری ها 
شناســایی کردیم که مبلغــی می گرفتند و کارت 
صــادر می کردنــد، ولی تعــداد ایــن کارت های 
صادرشــده خیلی کم اســت که هیــچ تأثیری در 
اعتماد عمومی به کارت واکســن ایجاد نمی کند. 
در یک مورد ۲۳ نفر دارای کارت واکســن جعلی 
شناســایی کردیم که در مقابل واکسیناسیون ۱۲۰ 
میلیون دز بسیار ناچیز اســت. رحیم نیا بیان کرد: 
ســامانه ۱۹۰ وزارت بهداشت برای اعلام شکایات 
مردم بود که شــش خط داشــت، زیرا در سامانه 
۱۹۰ جایی برای پزشــکان دیده نشــده بود و فقط 
مردم می توانســتند از همکاران ما شــکایت کنند 
و مــا این خط را ایجاد کردیم کــه اگر کادر درمان 
جایی مشــکل داشــتند، بتوانند با لاین هفتم خط 
۱۹۰ موضــوع را در میان بگذارند. او در پاســخ به 
ســؤالی درباره رســیدگی به تخلفات شکل گرفته 
در حــوزه طب ســنتی در اوایل شــیوع کرونا در 
کشــور گفت: طب ســنتی در اصل دو نوع است؛ 
 اول طب ســنتی بر اســاس معیارهای علمی که 
وزارت بهداشــت کاملا از آن حمایت می کند و اگر 
می خواهند دارویی را توصیه کنند از شاخص های 
علمــی اســتفاده می کننــد و کارآزمایی ها را طی 
می کند و به عنوان دارو استفاده می شود. متأسفانه 
عده ای در فضای مجازی هســتند که مشکل ما با 
اینهاســت که می خواهند هــر چیزی را در فضای 
مجازی معرفی و به راحتی مجوزدار کنند که طب 
ســنتی علمی ما هم با این افراد مشــکل دارد. در 
خارج از دانشــگاه ها می توانیم افراد غیرعلمی را 
به محاکــم معرفی کنیم و در جریان هســتید که 
با سرشــاخه این افراد هم برخورد شد و مطبشان 
بســته شد. اما مردم باید اطلاعات خود را افزایش 
دهند، اینکه هرکســی بیاید ادعایی کند به معنای 
تأییــد فــرد از طریــق مراجع ذی صلاح نیســت. 
برخورد بــا اینها بایــد به نحوی باشــد که زمینه 
سوءاســتفاد برچیده شود. وی در بخش دیگری از 
صحبت هایش درباره شــکایت هایی که به وزارت 
بهداشــت می رســد، افزود: شــکایت هایی که از 
دانشگاه ها به دست ما می رسد بیشتر در رابطه با 
بحث اســتخدام های امتحانی بود که سال ۱۳۹۹ 
انجام شد و گویا برخی حقوق در آن در نظر گرفته 
شــده بود که برخی در محاســبه امتیازات به آن 
اعتراض دارند. بحث های تخلف مالی را خودمان 
به دنبالش هســتیم؛ مثلا در یک مورد شناســایی 
شده اســت که در یکی از دانشــگاه ها سند زمین 
بزرگی به نام کس دیگری خورده اســت که خب 
خوشــبختانه دوستان به موقع متوجه شدند و کار 
اداری را انجــام دادند. یا یــک پرونده دیگری بود 
که یک زمین ۲۱ هزار متری در یکی از نقاط بســیار 
خوب تهران هســت که وابســته به دولت است 
که عملا با سوءاســتفاده می خواستند به نام افراد 
حقیقی ســند بزنند که وزارت بهداشــت وارد کار 
شد و با حمایت مقام عالی وزارت تا حدود زیادی 

جلوی آن را گرفتیم.

تعقیب برایش صــادر کردند، نامش در پرونده ذکر 
شده است؟

نمی دانیم.
 از فرمانده هوافضای سپاه بازجویی شده است؟ �

گفتند که از امیرعلی حاجی زاده هم بازجویی شــده 
است. همچنین گفتند که از فرمانده کل سپاه. از فرمانده 
کل ارتش هم ســؤالاتی شده است، ولی بازجویی نه؛ اما 
گفتنــد از حاجی زاده بازجویی شــده و قرار منع تعقیب 
برایش صادر شــده است. باید اول قرار را ببینیم، اگر قرار 
مستدل نبود، به آن اعتراض می کنیم که به دادگاه برود. 
دادگاه ممکن اســت جلب به دادرســی بدهد و ممکن 
اســت منع تعقیــب را تأیید کند. اگر جلب به دادرســی 

بدهد، متهم به دادگاه می آید.
 مسئول پدافندی که به عنوان متهم ردیف اول  �

معرفی شــده، چند ساله اســت؟ فرد با تجربه ای 
محسوب می شود یا خیر؟

فکر می کنم حدود ۳۷، ۳۸ ســالش اســت. سروان 

است. ۱۰، ۱۵ سال سابقه کار دارد. کسی نیست که ناآشنا 
با این سیستم باشد.

 به این ترتیب و با همه این موارد، روند رسیدگی  �
را چطور ارزیابی می کنید؟

روند رسیدگی، روند مثبتی نیست. من تأکید کردم و به 
رئیس دادگاه و به مقامات بالاتر قضائی کشــور هم که با 
آنها ملاقات کردم، گفتم ببینید اینجا آبرو و حیثیت نظام و 
دادگاه مطرح است. اگر شما به خاطر حفظ حیثیت چند 
نفر بخواهید روند رسیدگی را به همین شکل ادامه دهید، 
این خطر وجود دارد که به عنوان یک مسئله بین المللی 
پرونده را به دادگاه کیفــری بین المللی ببرند و این برای 

شما بسیار خطرناک است.
 در  این  میــان برخی خانواده هــا دادگاه های  �

برگزار شده را نمایشــی می دانند، شما چقدر با آنها 
موافق هستید؟

نمی دانم. به هر جهت کیفرخواســت صادر شــده و 
رئیس دادگاه هم می خواســت کیفرخواست را بخواند؛ 
ولی ایراداتی داشــت کــه خانواده ها بــه همین جهت 
اجازه این کار را ندادنــد. من آنجا به رئیس دادگاه گفتم 
که ســازمان قضائی نیروهای مسلح سابقه خوبی دارد، 
مقامــات خیلــی بالاتر نظامــی را محاکمه کــرده و به 
آنها حکم حبس داده اســت. کســانی که خیلی خیلی 
جایگاه شــان از حاجی زاده بالاتر بود. درســت نیست که 
سازمان قضائی حیثیتش را به خاطر افراد مخدوش کند.

 پرسش آخر اینکه در چه شرایطی این پرونده به  �
دادگاه بین المللی کیفری می رود؟

اگر رســیدگی ای که انجام می شود بر اساس موازین 
بین المللی منصفانه نباشد. گزارش کارشناس بیاید و ما 
اعتراض کنیم و به هیئت کارشناسی ارجاع نشود. اجازه 
دسترسی به وکلا ندهند. رأی مستدل و منطبق با محتوای 
پرونده نباشد. در  این  صورت ممکن است آن را به عنوان 
یک مسئله بین المللی به دادگاه بین المللی کیفری ببرند.

ثمر فاطمــی، میلاد علــوی: «دادخواهــی» را تظلم خواهی، شــکایت بردن نزد 
دیگری و فریاد خواهی معنــا کرده اند؛ اما این روزها ایــن کلیدواژه معنایی بیش 
از آنچه را در لغت نامه آمده اســت، شــامل می شود. کم نیســتند خانواده هایی 
که حالا برای بیان آنچه بر خود و فرزندان و عزیزانشــان گذشت، از این کلیدواژه 
اســتفاده می کنند. خانواده جان باختــگان هواپیمای اوکراینی نیــز از این قاعده 
مســتثنا نیســتند. ۷۳۲ روز پیش، چند دقیقه پس از پرواز هواپیمای بین المللی 
اوکراین، TOR-M۱ فعال شــد و با دو شــلیک، پرواز ۱+۱۷۶ نفر را برای همیشه 
ناتمام گذاشــت. از آن زمان به بعد «دادخواهی» شد تنها مطالبه این خانواده ها. 
جمشــید رحمانی فر، پدر نســیم اســت. نســیم وقتی در هواپیما نشست، فقط 

۲۵ ســال داشــت؛ اما حالا از او تنها خاطراتش برای پدر و مادرش مانده و ابزار 
و وســایلی که به طور کامل به خانواده تحویل داده نشــدند. پدر نســیم هم حالا 
در زمره دادخواهان قرار دارد. می گوید تنها مطالبه اش کشــف حقیقت اســت و 
اجرای عدالت. او جزء اولین نفراتی بود که خود را به دادســرای قضائی نیروهای 
مسلح رســاند به امید دادخواهی؛ اما حالا و پس از دو ســال پیگیری، می گوید با 
یک ترس بزرگ همچنان در نقطه صفر ایســتاده است. ترسش را ذبح عدالت به 
پای مصلحت عنوان می کند. در طول مصاحبه بارها تأکید می کند که این روزها به 
واسطه هزار و یک دلیل پیدا و پنهان از کمترین حقوق شهروندی اش به عنوان یکی 
از بازماندگان پرواز ۷۵۲ محروم شده، با این حال می گوید تا آخرین روز به پیگیری 

ادامــه خواهد داد؛ تأکیدی که همان روز نخســت به بازپرس دادســرای قضائی 
نیروهای مسلح هم گوشزد کرده: «می دانم آن طور که باید رسیدگی نمی کنید، ولی 
بدانید من هم آن طور که شــما تصور می کنید، پیگیری نمی کنم». محمود علیزاده 
طباطبایی یکی از وکلای پرونده اســت. او در جریان گفت وگوی مشــروح خود با 
«شبکه شــرق»، به تشریح روند قضایی طی شــده پرداخت. از اینکه عنوان اتهام 
برخلاف تصور و البته مطالبه خانواده ها، قتل غیرعمل شــد. او در بخشــی از این 
گفت وگو، روند فعلی پرونــده را دور از مر قانون می داند و تأکید می کند در صورت 
ادامه این رونــد، دادگاه بین المللی کیفری به مرجعی برای دادخواهی خانواده ها 

تبدیل خواهد شد. مشروح این دو مصاحبه را در این صفحه و صفحه ۱۰ بخوانید.

بازخوانی پرونده سانحه هواپیمای اوکراینی در گفت وگو با علیزاده طباطبایی، وکیل تعدادی از خانواده های جان باختگان پرواز ۷۵۲
اجازه خواندن پرونده را به ما نمي دادند
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